
KAJ PA HIŠNI SVETI?
O ustanavljanju hišnih svetov pri nas se je že precej pisalo. Kako pa se je začela stvar sukati

okoli ponovnega ustanavljanja hišnih svetov in kakšni so problemi, so nam povedali na stano-
vanjski skupnosti naše občine.

Vse se je začelo pred letom dni, ko so na osno-
vi zakona o gospodarjenju s stanovanjskimi hiša-
mi pozvali vse stanovalce v družbenih stanova-
njih, naj bi skupaj s krajevnimi konferencami
SZDL in ZK ter krajevnimi skupnostmi začeli
organizirati hišne svete.

Toda samoupravna stanovanjska skupnost je
pri formiranju le-teh naletela na probleme. Odziv
je bil taztneroma slab. Do danes je formiranih
samo nekaj hišnih svetov. Okoli 60 stanovanjskih
objektov pa jih ni formiralo oziroma so popol-
noma neaktivni. Vzroki za to so različni. Še
vedno so prisotni odnosi med nekdanjimi hišnimi
sveti in bivšim stanovanjskim podjetjem FOND
(sedaj STAN - INVEST), ki so povzročili ne-
aktivnost stanovalcev pri neposrednem upravlja-
nju s stanovanjsldmi hišami. Najprej je treba raz-
širiti ,,osnovno" pravico hišnih svetov, da samo-
stojno razpolagajo s sredstvi, namenjenemi za te-
koče vzdrževanje hiše (20 % stanarine).

O sporu glede pravice odpiranja novih žiro-
računov - vsem stanovalcem je znano, naj bi
hišni sveti imeli žiro račune — bo govor na ustav-
nemsodišču SRS zadnje dni februarja. Občinske
stanovanjske skupnosti vseh petih ljubljanskih
občin bodo ponovno pokrenile akcije skupaj s
krajevnimi skupnostmi in družbenopolitičnimi
organizacijami glede tega, da bi se hišni sveti v
najkrajšem času formirali.

Pojavila se je tudi potreba, da se pri stanovanj-
ski skupnosti ustanovi delovno mesto svetovalca
za hišne svete, ki naj bi pomagal oziroma pred-
stavljal neposredno z>ezo med stanovanjsko
skupnostjo in hišnimi sveti

Ce pa kljub dosedanjim in novim problemom
ne bo zaželenega uspeha bodo samoupiavne sta-
novanjske skupnosti prisiljene po 15. členu za-
kona o gospodarjenju določiti delovno organiza-
cijo za vzdiževanje stanovanjskih objektov in ta

bo izvajala vsa tista dela, ki bi jih morali hišni
sveti.

Breme stroškov bo padlo na stanovalce in bo
po dosedanjih obračunih visoko (1,5 do 2,5 na
kvad. meter stanovanjske površine).

Težava, ki jo imajo med drugimi tudi hišni
sveti, je enotnost stanovalcev. V Ljubljani je 56
hišnih stanovanj, v katerih stanujejo stanovalci, ki
ne opravljajo hišniških dolžnosti — iz objektivnih
ali neobjektivnih razlogov. Zato hišni sveti pri-
tiskajo, da si ti stanovalci poiščejo druga stano-
vanja.

Mnoge stanovanjske skupnosti - predvsem
naša v Mostah — se trudijo, da bi rešile problem
stanovanj hišnikov in našle možnosti za organiza-
cijo centralnih servisnih služb po soseskah. Zami-
sel formiranja centralnih servisnih služb je dobta
v tem, da bi bili v njih zaposleni strokovnjaki, ki
bi opravijali najnujnejša opravila in bi bili v red-
nem delovnem razmerju s KS. Predlog je že kon-
kretno oblikovan in ga bodo obiavnavali kot do-
daten k predlogu odloka o hišah, ki morajo imeti
hišniška stanovanja, konec februarja na seji skup-
ščine mesta Ljubljane. Če bo tak odlok sprejet, i
bo obstajala možnost, da bo organizirano vzdržej
vanje stanovanjskih hiS v bolj organizirani oblikH
in bi odpadle vse špekulacije okrog zasedbe hišni-^
Skih stanovanj.

Bodočnost hišnih svetov je odvisna od vključe-
vanja Ijudi v samoupravne hišne organe, v katerih
naj bi uveljavljali svoje pravice in dolžnosti. Prišli
smo do nekaterih pozitivnih ugotovitev v Šte-
panjskem naselju, čeprav ni vse tako, kot bi bilo
treba. Toda predlogi aktivnosti stanovanjske
skupnosti je potekalo ustanavljanje hišnih svetov
in so se stanovalci vključevali v vse organe druž-
benopolitičnih organizacij na terenu.
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